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  انتقاد بزرگان موتلفه 

از قالیباف
آرمان ملی – یاسمین طالقانی: ظاهرا 
آب موتلفه و قالیباف در یک جوی نمی رود 
که شاید دلیلش به اعتقاد رئیس کنونی 
مجلس به نواصولگرایی یا سوپرانقلابی باشد. 
اعضای قدیمی این حزب هرازچندگاهی بر 
طبل انتقاد از قالیباف می کوبند اما رئیس 
مجلس تمایلی ندارد تا به صورت علنی به 

آنها پاسخ دهد. 
   وارد بحث سوپر انقلابی نمی شوم

 اسدا... بادامچیان دبیرکل حزب موتلفه 
دیروز در پاسخ به این سوال که آقای قالیباف 
به عنوان رئیس مجلس چندین بار در جلسات 
خود واژه سوپر انقلابی را عنوان کرده و از آنها 
انتقاد می کند. منظور آقای قالیباف از سوپر 
انقلابی ها چه کسانی هستند. گفت: امیدوارم 
آقای قالیباف فارسی را پاس بدارد چون واژه 
سوپر انقلابی نصف فارسی و نصف لاتین است. 
مساله دوم اینکه نمی توانم این مسائل را پاسخ 
دهم چون من قالیباف نیستم و او باید قصد 
و نیت خود را از گفتن این حرف بگوید. وی 
تصریح کرد: بنابراین من وارد بحث سوپر 
انقلابی نمی شوم. اگر قرار است همه با هم 
در کشور کار کنیم باید از حالت تقابلی بیرون 
بیاییم، قدرت تحمل یکدیگر را داشته باشیم، 
برای هم ارزش قائل باشیم و طوری حرف 
بزنیم که دشمن سوءاستفاده نکند. انتقادات 
بادامچیان از قالیباف به این مورد ختم نشد. 
26 مرداد سالجاری دبیرکل حزب موتلفه 
یادآور شد: شورای وحدت نافی فعالیت حزبی 
نیست و در آینده جزئیات اخبار شورای وحدت 
نیز منتشر می شود. برای دولت حزبی برنامه 
داریم و از برنامه های دولت حمایت می کنیم. 
بادامچیان در رابطه با برخی اختلاف نظرها 
در مجلس شورای اسلامی افزود: اختلاف 
نظر در مجلس طبیعی است. برای مثال آقای 
میرسلیم شجاعت بیان دارد و به هزینه فکر 
نمی کند و انتقاد از آقای قالیباف نشأت گرفته 
از همین است. نمایندگان مطابق وظیفه عمل 
می کنند و نمی شود آنها را از انجام وظیفه منع 
کرد. وی خاطرنشان کرد: اوضاع حزب موتلفه 
خوب است و نتیجه آن در انعکاس اخبار در 
رسانه های غربی و معاند دیده می شود. 26 
مهر سال گذشته هم اسدا... بادامچیان در بیان 
مواضع هفتگی این حزب با تشکر از ارائه به 
موقع گزارش دیوان محاسبات از تفریغ بودجه 
۹۹، گفت: اعلام شده انتشار تفریغ تبصره های 
۱، ۴، ۵ و ۱۴ ماده واحده دارای طبقه بندی 
است و فقط در اختیار رئیس مجلس قرار 
می گیرد. دبیرکل حزب موتلفه اسلامی ادامه 
داد: بدیهی است که اسناد و موارد محرمانه و 
سری به طور علنی اعلام نمی شود اما اطلاع 
مردم از بودجه و تفریغ آن حق عام است که 
در اصل ۵۵ قانون اساسی به آن توجه شده و 
رئیس مجلس نیز باید به این اصل توجه داشته 
باشد. بهمن ۹7 بود که بادامچیان درباره عدم 
حضور آقای قالیباف در شورای وحدت گفت: 
حامیان قالیباف در ائتلاف نرفتند البته حزب و 
تشکل ایشان نرفت و در جلسه شورای وحدت 
هم حضور نیافتند. در شورای وحدت به روی 

همه باز است. 
  ضربه میرسلیم بر طبل مخالفان با 

قالیباف 
میرسلیم هم مانند بادامچیان انتقاداتی را 
روانه قالیباف کرده است. تیر سالجاری بود 
که این عضو موتلفه که عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام هم هست، گفته بود: »تاخیر 
در رسیدگی به تخلفات صورت گرفته در 
شهرداری زمان قالیباف، می تواند علت های 
مختلفی داشته باشد که عمده این علت ها 
جنبه ساختاری دارد.« وی درباره علت 
تاخیر دستگاه قضا در رسیدگی به مستندات 
تخلفات شهرداری در زمان قالیباف متذکر 
شد: تاخیر در رسیدگی به تخلفات صورت 
گرفته در شهرداری زمان قالیباف، می تواند 
علت های مختلفی داشته باشد که عمده این 
علت ها جنبه ساختاری دارد. یعنی پرونده در 
اختیار کسانی قرار می گیرد که آنها به جای 
تصمیم گیری سریع، آن را راکد و معلق نگه 
می دارند تا زمان بگذرد که نباید این اتفاق 
صورت بگیرد چرا این کار را می کنند؟ برای 
اینکه در راستای منافع دیگران نیست.« 
میرسلیم در فروردین ۱۴00 هم گفت: » آقای 
قالیباف از مدیران با سابقه اجرائی است و از 
فرماندهان نیروی هوایی سپاه بوده قبل از آنکه 
فرماندهی نیروی انتظامی را برعهده گیرد و 
پس از آن نیز دوازده سال شهردار تهران بوده 
است. اغلب او را مدیری با جرأت از نظر اجرائی 
می شناسند لکن در دوران مدیریت او در 
شهرداری تهران مفاسدی که قبلا آغاز شده 
بود نه تنها متوقف نشد که تشدید شد تا آنجا 
که منتهی شد به محکومیت نزدیکترین همکار 
و جانشین او یعنی عیسی شریفی؛ چه بگوئیم 
آقای قالیباف از جرائم تخلفات عیسی شریفی 
خبر داشته و چه بگوئیم خبر نداشته و به او 
خیانت شده، نقطه قوت مدیریتی محسوب 
نمی شود.« مرداد ۹۹ میرسلیم تصریح کرد: 
»آقای قالیباف در دوران مسئولیت های اجرائی 
خود خدمات ارزنده ای انجام داده که باید 
تقدیر شود؛ در همان حال زیر نظر ایشان 
اشتباهاتی رخ داده که به موقع به ایشان تذکر 
کتبی و شفاهی داده ام و باید اصلاح می شد و 
به این جا نمی رسید که جانشین مورد اعتماد 
ایشان دستگیر و گرفتار شود و بسیاری از 

مدیران شهرداری درگیر مفاسد شوند. «

آرمان ملی-  حمید شجاعی: بسیاری بر این باورند که شرایط 
برجام به جایی رسیده که طرفین دیگر جایی برای بازگشت به عقب 
ندارند و باید مسیر پیش رو را طی کنند؛ مسیری که در نهایت با 
توافق طرفین همراه خواهد بود. آنچه از حال و هوای این روزهای 
برجام می تواند دریافت مؤید همین امر است که هرچند شاهد برخی 
معطلی ها از سوی طرف غربی برای پاسخ به دغدغه های ایران هستیم 
اما در نهایت آمریکایی ها دیر یا زود طی روزهای آینده پاسخ خود را به 
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا خواهند داد و مشخص خواهد 
شد که موضع آنها در قبال توافق و احیای برجام چگونه است. البته 
بسیاری بر این باورند که برجام روند خود را پیش گرفته و منفعت 
همه طرفین اقتضا می کند که برجام احیا شود و طرفین توافق کنند. 
با این حال برای بسیاری پرسش اصلی اینجاست که با توجه به تفاهم 
مشترک همه بر احیای برجام پس چرا متن توافق امضا نمی شود و به 
عبارت دیگر گیر اصلی کار در کجاست. در این راستا برخی معتقدند 
که شاید از آنجا که برخی جزئیات توافق به بیرون درز کرده و غربی ها 
که انتظار این موضوع را نداشتند اکنون در عمل انجام شده قرار 
گرفتند و با تکذیب این جزئیات در پی آن هستند که به اقناع رژیم 
صهیونیستی بپردازند تا با خیال راحت تری به احیای برجام برسند. 
آنچه که مسلم است کلیات توافق تا حدی مشخص است که در کدام 
حوزه ها و چگونه خواهد بود اما اینکه در جزئیات طرفین به چه توافقی 
دست خواهند یافت محل ابهام و سوال است. البته آمریکایی ها موضع 
مشخص و واحدی در خصوص احیای برجام و دستیابی به توافق از 
خود بروز نداده اند. در جایی از نزدیکی بیش از گذشته به توافق خبر 
می دهند و در جای دیگر از قریب الوقوع نبودن توافق سخن می گویند. 
هرچند که در این میان همچنان روس ها ابراز خوش بینی می کنند، 

چینی ها سیاست سکوت در پیش گرفته اند و اروپایی ها نیز صرفا بر 
احیای برجام تاکید دارند و مطلب جدیدی بیرون نمی دهند. ایران 
سکوت فعال در پیش گرفته اما آمریکایی ها در یک معطلی ناشی از 
سرگردانی و مشخص نبودن برنامه به سر می برند و همین مساله است 
که باعث شده پاسخشان به اروپایی ها به طول انجامد. از طرفی ایران 
همواره اعلام کرده که به دنبال توافق خوب و پایدار است و این پرسش 
پیش می آید که چه توافقی را می توان خوب نامید؟ محسن بهاروند 
معاون پیشین امور حقوقی و بین الملل وزارت امور خارجه می گوید: 
توافق خوب باید شامل این ویژگی ها باشد: » نخست اینکه؛ هدفی را 
که از قبل برای آن تعریف شده به صورت نسبی محقق کند. دوم ؛ جامع 
و مانع باشد و کمتر از عبارات کلی و تفسیر پذیر در آن استفاده شود. 
سوم اینکه؛  حقوق و تکالیف طرف های آن متوازن باشد. دیگر اینکه؛ 
ناشی از اکراه یا اجبار نباشد بلکه از تصمیم آزادانه طرف های آن نشات 
بگیرد. در پایان نیز حقی را که جز لاینفک و ضروری حاکمیت است از 
کشور سلب نکند.« باید دید در نهایت طرفین به توافق خوب خواهند 

رسید یا توافق را در شرایط دیگری تجربه خواهند کرد. 
  علل معطلی آمریکا

پس از اینکه شامگاه دوشنبه گذشته ایران پاسخ خود را به متن 
پیشنهادی اروپا ارائه کرد همگان منتظر ماندند تا ابتدا از جزئیات پاسخ 
ایران مطلع شوند و سپس پاسخ آمریکایی ها به دغدغه های ایران را 
ملاحظه کنند. این در حالی است که یک هفته از این اتفاق می گذرد و 
هنوز پاسخی از جانب آمریکایی ها نیامده است. در این خصوص نیز دو 
تحلیل مطرح می شود؛ تحلیل نخست از این قرار است که آمریکایی ها 
چون به دنبال احیای توافق هستند در بررسی پاسخ ایران معطل 
می کنند تا با سنجش همه ابعاد قضیه نتایج بررسی خود را در خصوص 

آنچه ایران گفته به اروپایی ها ارائه کنند و به قرائت عده ای از تحلیلگران 
این معطلی بدین معناست که آمریکایی ها به توافق تن داده اند و در 
پی جزئیات هستند. اما تحلیل دوم می گوید که آمریکایی ها از آنجا که 
هم می خواهند توافق را احیا کنند و از طرف دیگر نیز با در پیش بودن 
انتخابات میان دوره ای کنگره در ماه نوامبر می خواهند دست بالا را در 
این انتخابات داشته باشند درصددند که در عین یک دستاورد در عرصه 
سیاست خارجی شرایط را به گونه ای پیش ببرند که رویکردشان در 
احیای برجام به نحوی نباشد که جمهوری خواهان و صهیونیست ها آن 
را مورد سرزنش قرار دهند. لذا در این معطلی به دنبال راه حلی برای 
مرتفع کردن این دو موضوع هستند. در همین راستا ناصر کنعانی 
سخنگوی وزارت امور خارجه گفته است: »هنوز از سوی طرف مقابل 
مشخصا آمریکایی ها پاسخی به پیشنهاد طرف اروپایی دریافت نشده 
است و زمانی می توانیم از نتیجه بخش بودن مذاکرات صحبت کنیم 
که طرف اروپایی اعلام کند پاسخ طرف آمریکایی را دریافت کرده است. 
اگر ایران نیازمند توافق است حتما طرف اروپایی و آمریکایی بیش از 
ایران نیازمند توافق است. موضوعات باقی مانده هرچند ممکن است 
به نسبت اندک باشند ولی موضوعات مهمی هستند و باید در مورد 
آنها تصمیم گیری و توافق شود.« لذا به نظر می رسد با توجه به شرایط 
داخلی آمریکا و شرایط اقتصادی در ایران در حال حاضر توافق بهترین 
راه برای طرفین باشد. حال باید دید معطلی آمریکایی ها تا چه زمانی 

ادامه خواهد داشت و تکلیف برجام و توافق کی روشن خواهد شد. 
  منتظر پاسخ آمریکا هستیم 

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا پاسخ ایران به پیشنهاد این 
اتحادیه درباره احیای برجام را معقول دانست. جوزپ بورل مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا در یک کنفرانس خبری در سمینار 
کوادیس در اسپانیا گفت: پاسخ ایران به پیشنهاد این اتحادیه درباره 
احیای برجام معقول بود. وی ادامه داد: پاسخ ایران به آمریکا انتقال 
داده شد و ما منتظر پاسخ آمریکا هستیم. امیدواریم این پاسخ به ما 
اجازه دهد که مذاکرات را کامل کنیم. امیدوارم این اتفاق بیفتد اما 
نمی توانم به شما در این زمینه اطمینان بدهم. بورل در ادامه گفت: 
این پاسخ باید تا الان ارائه می شد. پیش بینی شده بود نشستی تا پایان 
هفته پیش در وین برگزار شود. امکانش وجود نداشت. احتمال دارد 

این هفته برگزار شود. 
  پاسخ منطقی ایران 

نماینده روسیه در مذاکرات وین ضمن خبر دادن از دیدار و رایزنی 
برجامی  با همتای ایرانی اش در وین، پاسخ ایران به پیش نویس 
تصمیمات اتخاذ شده در زمینه احیای توافق را کاملا منطقی قلمداد 
کرد. میخائیل اولیانوف، در صفحه توییترش نوشت: با محسن نذیری 
اصل، نماینده دائمی ایران در سازمان های بین المللی در وین دیدار 
کردم. درباره برخی موضوعات مطرح مرتبط با مرحله نهایی مذاکرات 
وین بر سر برجام گفت وگو کردیم. وی در پیام دیگری درباره پاسخ 
ایران به پیشنهاد اتحادیه اروپا برای احیای برجام نوشت: ایران یک 
هفته پیش در چنین روزی، پیشنهادات نهایی و از نظر ما کاملا 
منطقی اش درباره پیش نویس احیای توافق را به دیگر شرکای 
مذاکرات ارائه کرد. بیایید امیدوار باشیم که بررسی این پیشنهادها در 

واشنگتن مدت زیادی طول نخواهد کشید. 

شاگردان علامه مسیر دیگری انتخاب کردند!

دیــروز   و   امـروز   پـایداری ها
آرمان ملی – مطهره شفیعی: در جریان شناسی سیاسی 
ایران نباید به دو جریان اصلاح طلب و اصولگرا بسنده کرد چرا که 
جریان هایی با گفتمان جدا از این دو جریان اصلی ظهور و بروز 
می کنند و البته باید در نظر داشت که عمر فعالیت آنها زیاد نیست. 
از جمله این جریان ها می توان به حلقه اطرافیان مرحوم آیت ا... 
مصباح یزدی و در مقیاس کوچک تر به حامیان احمدی نژاد اشاره 
کرد که اکنون دیگر چندان نمی توان نشانی از آنها یافت. ویژگی 
این جریان ها تلاش برای ایجاد گفتمان جدید است به عنوان نمونه 
مصباح یزدی بر حکومت اسلامی تاکید داشت و ایجاد تمدن 
اسلامی و... می توانست برنامه های بعدی او باشد. جملاتی از قبیل 
»پذیرفتن اسلام با پذیرش دموکراسی در قانون گذاری سازگار 
نیست«،  »این حکومت باید از سوی مردم پذیرفته شود چون 
حکم خداست«، »اینها ارزش های اسلامی نیست، مثل دموکراسی 
و آزادی«، »انتخاب واژه جمهوری برای نفی سلطنت بود، نه 
جمهوری تحت آرا و هوس های مردم« که ایسنا به آنها اشاره کرده، 
بخشی از دیدگاه آیت ا... مصباح یزدی بود، دیدگاهی که بخشی از 
جریان اصولگرا در ظاهر خود را حامی آن نشان می داد اما در سخن 
و کردار گامی به سمت تحقق آن برنمی داشت. نگاه مصباح یزدی با 
امثال شهید مطهری همخوانی نداشت. مصباح در سال ۹۴ چنین 
گفت: »یکی از ستارگان عالم تحقیق در بین روحانیت استاد شهید 
مطهری بودند که برجسته ترین بعد پژوهش  های ایشان تحقیقات 
فلسفی بود و بقیه موضوعات فرع آن بود، شهید مطهری تنها منبع 

تحقیقاتشان کتاب فارسی سیر حکمت در اروپا بود که بر اساس 
همان یک کتاب نظرات فلاسفه غربی را به چالش می  کشید که این 
در نوع خود از عجائب عالم پژوهش است.« کتابی که آیت ا... مصباح 
بدان اشاره کرد، از محمدعلی فروغی است که جلد اول آن در سال 
۱۳۱0 منتشر شد. جلد دوم و سوم به ترتیب در سال های ۱۳۱۸ و 
۱۳20 انتشار یافت. این کتاب نخستین اثر دقیق و منظم از فلسفه 
غرب در ایران است. این کتاب در واقع شامل سه جلد و یک ضمیمه 
 است. جلد اول شامل یازده فصل است. در این جلد فروغی تاریخ 
فلسفه و علم را از حکمای پیش از سقراط تا دکارت و سده هفدهم 

میلادی به شکلی مجمع توضیح و تشریح می کند! 
  سرنوشت یاران 

اما یاران مصباح یزدی پس از درگذشت او چه می کنند. بخش 
سنتی این جبهه  جایگاه قبل را ندارد به ویژه پس از درگذشت 
روح ا... حسینیان و علی اصغر زارعی از وزن این بخش جبهه 
پایداری کاسته شد و کسانی چون مرتضی آقاتهرانی و سقای بی ریا 
باقی ماندند. صادق محصولی که دبیرکل جبهه پایداری بود به ناگاه 
ناپدید شد و دیگرانی هم بودند که ترجیح دادند دیده نشوند.  برخی 
از اعضای این جبهه تلاش کردند گفتمان مصباح زنده باقی بماند، 
مانند سقای بی ریا که در ۱۴00 گفت: » آیت ا... مصباح به مدت 20 
سال برنامه ای تحت عنوان کانون طلوع داشت که در آن شاگردان 
نخبه او حضور داشتند و شاگردان مطالب را ارائه می کردند.  
شاگردانی که در برنامه مذکور حضور داشتند، هر کدام در رشته 

و حیطه مطالعات خود تکثیر شده استاد هستند، به این معنی که 
از اخلاق و علم او بهره بردند و در حقیقت در مجموعه شاگردان 
او، چندین مصباح حضور دارند. بنابراین حضور چنین شاگردانی 
خلأ حضور آیت ا... مصباح را بیشتر پوشش می دهد. در مجموع 
درست است که در این یک سال گذشته به دلیل نبودن آیت ا... 
مصباح غمگین هستیم و دلمان برای استاد تنگ می شود و هیچ 
چیزی جای او را پر نمی کند اما آثار و شاگردان به جا مانده از آیت ا... 
مصباح، منجر به این می شود که خلأ ناشی از نبودن او پوشش داده 
شود.« برخی از اظهارات سقای بی ریا به این نتیجه رسیدند که 
شورای فقهی مخفی جبهه پایداری تشکیل می شود اما ظاهرا آنچه 
سقای بی ریا بیان کرد نوعی تلاش برای عدم گسست در جبهه 
پایداری بود.  برخی هم در زمان حیات آیت ا... مصباح از مجموعه 

او جدا شدند مانند آیت ا... محسن غرویان که منتقد استاد شد. 
  سیاست جایگزین 

 نکته قابل تامل آنجاست که پس از درگذشت آیت ا... مصباح 
یزدی این تئوری ها و گفتمان ها چندان مطرح نشده است و 
حتی شاگردان او چندان دنباله روی این گفتمان نبودند.  بدون 
شک جبهه پایداری بیشترین نزدیکی را به تفکر مرحوم مصباح 
یزدی دارند اما اعضای این جبهه مشی دیگری پیش گرفتند که 
سیاسی بود. تعداد اعضای جبهه پایداری در مجلس زیاد است و از 
زمان آغاز دولت سیزدهم مشاهده شد که بعضا سر ناسازگاری با 
پاستورنشینان دارند. از سویی هم درصدد کاستن از  جایگاه قالبیاف 
هستند. یکی از اختلافات واضح پایداری با قالیباف به زمان انتخابات 
رئیس مجلس در بهار امسال مربوط بود چنانکه احمدی بیغش عضو 
جبهه پایداری گفت: »ریاست مجلس قالیباف در  شأن نظام نبوده 
است« از سوی دیگر حملات مکرر قالیباف به سوپر انقلابی ها را 

نباید فراموش کرد.

 غلامعلی رجایی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
 رئیسی در حوزه فرهنگی 

با چالش های روحانی روبه روست
آرمان ملی-  احسان 
و  ارشاد  گشت  اسقایی: 
برخورد با زنان بدحجاب 
اقدامات  بر  حاشیه ای  به 
دولت در حوزه آزادسازی 
قیمت ها و تلاش برای احیای 
است.  تبدیل شده  برجام 
برخی معتقدند احتمالا این اقدام برای پوشش 
چالش هایی که در حوزه اقتصادی به وجود آمده، 
ایجاد شده و برخی دیگر اساسا چنین تحلیلی را 
برنمی تابند. البته تحلیل دیگری هم وجود دارد 
که »آرمان ملی« در گفت وگو با غلامعلی رجایی 
فعال سیاسی به آن پرداخته است. رجایی معتقد 
است که رئیسی در برنامه های فرهنگی با همان 
چالش هایی روبه روست که روحانی با آن دست و 
پنجه نرم می کرد و بعید است که ابراهیم رئیسی در 
شرایطی که وضعیت اقتصادی فعلی از محبوبیت 
اولیه دولت وی کاسته، چنین اقداماتی در حوزه 

فرهنگی را در دستور داشته باشد . 
   بعد از  روی کار آمدن دولت سیزدهم 
شاهد اتفاقاتی در حوزه فرهنگی هستیم. 
بلیت کنسرت می فروشند و  نمونه  برای 
شهروندان هم وارد سالن می شوند و کنسرت 
هم در حال اجراست اما وسط اولین قطعه 
اگر   می گیرند.  را  کنسرت  ادامه  جلوی 
نمی خواهند کنسرتی برگزار شود چرا مجوز 

داده و بعد آن را لغو می کنند؟
مشکل دولت رئیسی در لغو کنسرت ها در برخی 
شهرها همان مشکل دولت حسن روحانی است. در 
دولت روحانی نیز در اکثر شهرها کنسرت برگزار 
می شد اما برخی شهرها به رغم مجوز دولت از 
برگزاری کنسرت جلوگیری می شد. دوگانگی های 
اینگونه در سطح مدیریت کشور بعد از چندین سال 
هنوز هم ادامه دارد. اگر کنسرت خوب است، برای 
همه خوب است و اگر کنسرت بد است باید برای 
تمام شهرها بد باشد. نه اینکه یک کنسرت با یک 
خواننده و یک آهنگ در شهر الف برگزار شود اما در 
شهر دیگر به همان کیفیت برگزار نشود. اگر آهنگ 
و متن و محتوای یک کنسرت برخلاف مبانی 
انقلاب اسلامی نیست، دیگر نباید در جای دیگر 
جلوی برگزاری آن گرفته شود. در این قضیه نه تنها 
نسبت به گذشته جلو نرفته ایم بلکه با چالش های 

بیشتری هم مواجه هستیم. 
نتواند  دولت  می رسد   نظر  به  بعید    
جلوی این اقدامات را بگیرد و شاید هم با 
چنین اقداماتی موافق باشد، اینکه توپ 
را در این مورد در زمین  دیگران بیندازیم 
درست نیست زیرا شاهد برخورد با زنان بد 
حجاب هستیم آن هم برخوردی که  بعضا با 

حاشیه هایی  همراه شده است!
 البته گویا  فعالیت گشت ارشاد در مقایسه با 
ابتدای راه اندازی آن  کمتر  شده است. هر چند 
هنوز هم حاشیه هایی در این ارتباط وجود دارد.  
شاید باز هم در برخورد با مردم کوتاه بیایند. ظاهرا 
اعلام شده قرار است بدحجاب ها و بی حجاب ها 
جریمه نقدی شوند. گشت ارشاد مانند ریختن 
چند قاشق غذا در یک ظرف آب است. نمی توان 
گشت ارشاد را به بهانه آزاد بودن حجاب جمع کرد.  
البته برخورد های سخت هم پذیرفته شده نیست. 
  چرا یک دولت در ایران روی کار می آید  
وفعالیت گشت ارشاد  کمرنگ می شود و 
دولتی دیگر سخت و محکم در این زمینه    

می ایستد؟
 چون تعریف دقیقی از بد حجابی و بی حجابی 
وجود ندارد. این تعریف هم با سیاستمداران نیست. 
بد حجابی باید در حدود شرع تعریف شود. از این 
جهت است که چند بار اساسا فعالیت گشت 
ارشاد بعد از برخورد های تند کمتر شده است. 
البته که باید با هنجارشکنان و کسانی که ساختار 
می شکنند برخورد کرد اما اینکه روی موردی که 
هنوز حدود آن مشخص نشده است؛ اقدام نکنند 
منطقی نیست و مشاهده می کنیم که برخی در 
برابر آن مقاومت می کنند. تکلیف جامعه را باید 

مشخص کنیم سپس قانون را اعمال کنیم. 
  برخی معتقدند  این مسائل برای این 
است که متن اصلی یعنی  کارنامه دولت در 
اقتصاد را از نظر مردم مخفی نگاه دارند، تا 

چه اندازه این تحلیل درست است؟
چنین اعتقادی ندارم. ضمن اینکه دولت با گران 
شدن ۱۱0 درصدی برخی کالاها  پایگاه اجتماعی 
خود را تضعیف کرده است.  من معتقدم  برنامه 
منسجمی برای حل مشکلات وجود ندارد وگرنه 

می شد شرایط را بهبود داد. 
آثار احتمالی آن می تواند    برجام و 
موقعیت جدیدی برای دولت در نزد افکار 

عمومی ایجاد کند؟
برجام موقعیت جدید را برای دولت ایجاد 
خواهد کرد اما بحث اصلی مردم، برجام نیست. 
مشکل اصلی مردم مساله معیشت آنهاست. 
مردم در حال حاضر با چالش های اقتصادی 
زیادی روبه رو هستند. دولت باید فکری  اساسی 
به حال قشر آسیب پذیر  کند که  در حال حاضر 
با جراحی های اقتصادی شرایط  سخت تری پیش 
روی مردم قرار گرفته است. از این جهت برجام هم 
تا حدودی می تواند شرایط دولت را در نزد افکار 
عمومی افزایش دهد. جایگاه مناسب تری به دولت 
بدهد اما قطعا احیای برجام برای دولت اعتبار 

خواهد آورد. 

  
  برجام 

 یک قدم به جلو 
است

  
 معنای هوشیاری، 
 امنیتی کردن ِ فضا 

نیست

محمدرضا عارف، رئیس بنیاد امید ایرانیان با اشاره به افزایش 
جرایمی همچون زورگیری در پست اینستاگرامی منتشر کرد 
نوشت:  به دنبال جرایم مشهود، مانند زورگیری از شهروندان در 
خیابان های پایتخت و دیگر شهرهای کشور که با رعب و وحشت 
هموطنان عزیزم همراه بوده است، جدای از برخی دلایل جامعه 
شناختی نشان از این دارد که متولیانِ  نظم و امنیت کشور باید 
در حفظ و ارتقای امنیت جامعه و شهروندان بیش از گذشته 
هوشیار باشند. البته معنای هوشیار بودن امنیتی کردنِ  فضای 
کشور نیست. بلکه همه نهادهای مسئول با کمک و همراهی 

مردم، اقدامات پیشگیرانه را مورد توجه قرار دهند.  

نماینده مردم تبریز در مجلس در واکنش به این مطلب که 
برجام تاثیری در زندگی مردم و بهبود وضعیت اقتصادی ندارد، 
گفت: برجام یک قدم به جلو است. خبرها اینطرف آنطرف 
می شود دلار چند هزار تومان اینطرف و آنطرف می شود، در 
حالیکه هنوز خبر است و هیچ اتفاقی نیز نیفتاده است. مسعود 
پزشکیان با بیان این مطلب گفت: اگر ما رابطه مان را با دنیا 
اصلاح کنیم طبیعتا خرید و فروش و عرضه و تقاضا خیلی 
راحت تر شکل می گیرد. ما می خواهیم یک جنس ساده وارد 
کشور کنیم باید ده بار دور بزنیم این ده بار دور زدن یعنی اینکه 

باید به ده دلار پول بدهیم. 

دفتر جهانگیری نوشت: »این موضوع ربطی به شخص آقای 
دکتر جهانگیری ندارد و به تقاضای تیم حفاظت معاون اول و 
مطابق پروتکل های ابلاغی امنیتی برای در اختیار گذاشتن 
خودروی سنگین بوده و با توجه به عدم امکان تأمین آن توسط 
نهاد ریاست جمهوری، به صورت امانی توسط تیم حفاظت 
بهره برداری می گردیده است و همچنان در اختیار تیم حفاظت 
معاون اول فعلی رئیس جمهور است.« معاونت ارتباطات و 
اطلاع رسانی دفتر معاون اول رئیس جمهور. در این خصوص 
توضیح داد: دکتر محمد مخبر و تیم حفاظت ایشان صرفا از 

خودروی سواری ساخت داخل استفاده می کنند . 

 »آرمان ملی« شرایط احیای برجام را مورد بررسی قرار می دهد

توافق  در  یک قدمی؛آمریکا باید پاسخ  دهد
      جوزپ بورل:  پاسخ ایران کاملا معقول بود؛ احتمالا مذاکرات این هفته برگزار شود

     میخائیل اولیانوف:  امیدوار باشیم بررسی پیشنهادها در واشنگتن مدت زیادی طول نخواهد کشید

 اتومبیل خارجی 
 در اختیار 

کیست؟


